
PRAVIDLA PRO VÝSLOVNOST LATINY (STŘEDOEVROPSKOU) 
 
hláska výslovnost příklad 

ae, oe é laedo / lédó – urážím 

poena / péna - trest 

i před samohláskou téže slabiky  j iam / jam - už 

i před samohláskou začínající slabiku  ij Italia / italija - Itálie 

i mezi dvěma samohláskami jj maior / majjor - větší  

qu  kv  aqua / akva - voda 

nqu ngv linqua/ lingva – jazyk, řeč 

su před samohláskou TÉŽE slabiky sv suavis / svavis - milý 

c  před a, o, u 

    před souhláskou 

    na konci slova          

k carus / kárus - milý  

Ecce / ekce – ejhle 

hic / hyk  - tady 

c  v ostatních případech  

          a před dvojhláskou 

c dicitur / dycitur – říká se, prý 

caecus / cékus - slepý 

ti před samohláskou ci amicitia / amicicia - přátelství 

ti před dvojhláskou ae  ci divitiae / divícié - bohatství 

ti +s, t, x před samohláskou ty +s, t, x + 

samohláska 

Hostium /  hostyum – bez nepřátel 

ti před samohláskou i dvojhláskou  

    ve slovech řeckých  

ty Miltiades / miltyades 

ph vždy f philosophus / filozofus - filozof 

s mezi dvěma samohláskami z rosa / róza - růže 

ex před samohláskou  egz Exemplum / egzemplum - příklad 

slabiky di, ti, ni dy, ty, ny dico / dyko – říkám 

timeo /tymeo – bojím se 

niger / nyger - černý 

 

ÚKOL: PROCVIČOVÁNÍ SPRÁVNÉ VÝSLOVNOSTI A ČETBY: 

aequus, aedifico, missa, articulus, consensus, caelum, capella, caput, clericus, coniunx, oratio, 

scientia, praesentia, quia, ratio, requies, proelium, scriptura, vicinus, vinculum, patientia, 

visitatio, carcer, sanguis, miser, patientia, sigillum, coloratus, benedictus, initium, conventus, 

porta coeli, rosa coeli, cibum, quantum, quis homo, quae feminae, nemo scripsit, cuncti 

incolae, Non scholae, sed sibi discis!  


